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رئیس قوه  قضائیه با اشــاره به ســرقت از صندوق بانک 
ملی گفت: همه ابعاد ســرقت اخیر رخ داده، مورد بررسی و 
تجزیه و تحلیل جامع قرار گیرد و بدین طریق از تکرار حوادث 

اینچنینی که دارای عوارض مختلفی است، پیشگیری شود.
به گزارش قوه قضائیه، محسنی اژه ای، در جریان نشست 
شــورای عالی قوه قضائیه با اشاره به چند پرونده قضایی روز 
و ضــرورت دقت و جامع نگری در رســیدگی و اجرای حکم 
آنها، بیان داشــت: پرونده قاتل دو طلبه بزرگوار در مشــهد 
مقدس طبق ضوابط و مقررات مورد رســیدگی قرار گرفت 
و حکــم ناظر بر آن صادر شــد؛ این حکم، نه توســط خود 
محکوم علیه بلکه توســط وکیل او مورد اعتراض قرار گرفت؛ 
لذا برای احتیاط در قضیه، پرونده در دیوان عالی کشور مورد 
رســیدگی قرار گرفت؛ مقرر بود پرونده دیروز جهت اجرا به 
مشهد ارسال شود؛ تاکید ما این است که در نحوه و چگونگی 
مرحله اجرای حکم پرونده مزبور نیز نظر شورای تأمین جلب 
شود و با هماهنگی این شورا اقدامات مقتضی صورت گیرد. 

وی در ادامه با اشاره به  پرونده قتل مأمور نیروی انتظامی 
در شــیراز نیز گفت: نســبت به این پرونده در دیوان عالی 
کشــور، نقص گرفته شــد و پس از رفع نقص، روز گذشته 
مجدداً به دیوان ارجاع داده شد؛ ضروری است رئیس دیوان 
عالی کشور نیز ترتیبی اتخاذ کند تا به این پرونده با احتیاط 

لازم، هر چه سریعتر رسیدگی شود. 
رئیس قوه قضائیــه در ادامه با تاکیــد بر اهمیت حفظ 
حرمت و شأن نیروی انتظامی بیان داشت: جایگاه پلیس در 
همه دنیا محترم است و تعرض به پلیس، امر بسیار سنگینی 
است؛ هرگونه تعرض به پلیس به اشکال مختلف امری مغایر 
با منطق و قانون اســت؛ تعرض به پلیس حتی به زیان خود 
فرد تعرض کننده و به طور کلی عموم مردم اســت؛ چرا که 
پلیس تضمین کننده آرامش و امنیت آحاد جامعه می باشد؛ 
لذا دادستان های ما مکلف هستند دقت بیشتری در رسیدگی 
به پرونده افرادی که به پلیس تعرض می کنند، داشته باشند؛ 
البته بدیهی اســت که رفتار پلیس نیــز باید توأم با موازین 

اسلامی و انسانی و حرفه ای باشد. 
محسنی اژه ای در ادامه نشست امروز به مسئولان قضایی 
ذیربط دستور داد تا نسبت به پرونده مقصران حادثه متروپل 
آبادان، رســیدگی ســریع، قانونی و بدون ملاحظه را انجام 

دهند.
وی مشــخصاً در این رابطه به مســئولان امر تاکید کرد 
چنانچه تقصیر فرد یا افرادی در این حادثه در دادسرا محرز 
شده و امکان رسیدگی مســتقل به پرونده آنها وجود دارد، 
موضوع را هر چه زودتر به دادگاه ارسال کنند و حتماً نیازی 

نیست که پرونده همه افراد مقصر در حادثه متروپل یکجا به 
دادگاه ارسال شود.

رئیس قوه قضائیه در ادامه با اشاره به حادثه قطار مشهد 
– یزد به دادســتان کل کشور دســتور داد تا ابعاد قضایی و 
حقوقی این حادثه را هر چه زودتر مورد بررسی و رسیدگی 
قرار دهید و چنانچه افرادی در این حادثه مقصر هســتند، 
نسبت به رسیدگی قانونی، بدون ملاحظه و سریع به پرونده 

آنها، اقدامات مقتضی صورت گیرد. 
وی تصریح کرد: تسریع در رسیدگی به این قبیل پرونده ها 
می تواند تســکینی بر آلام حادثه دیدگان و خانواده های آنها 

باشد.
محسنی اژه ای در ادامه جلســه دیروز شورای عالی قوه 
قضائیه با اشــاره به ســرقت از صندوق امانات یکی از شعب 
بانکی ملی در تهران بر بررسی همه جانبه ابعاد مختلف این 
پرونده تاکید کــرد و ضمن قدردانی از نیــروی انتظامی و 
دادستانی تهران به سبب انجام اقدامات لازم و شبانه روزی در 
رسیدگی به این پرونده، گفت: در این موضوع از یکسو،عده ای 
مالباخته شــدند؛ از ســویی دیگر باید توجه داشت که در 
قضیه این ســرقت به امانت داری بانک لطمه وارد می شود و 
جنبه های بدآموزی این قضیه نیز باید مورد توجه قرار گیرد؛ 
لذا قضات ما در رســیدگی به چنین جرائم مرکبی، نهایت 

دقت را در مستند بودن رسیدگی ها داشته باشند.
وی با اشــاره به جلســه ای که روز یکشنبه در خصوص 

بررســی ابعاد سرقت مذکور به ریاســت رئیس قوه قضائیه 
برگزار شد، اظهار داشت: مقرر شد ابعاد این سرقت از لحاظ 
حقوقــی بصورت همه جانبه مورد بررســی و دقت نظر قرار 

گیرد.
رئیس دســتگاه قضا با یادآوری ایــن نکته که همه افراد 
در مظــان اتهام قرار گرفته در پرونده هایی نظیر ســرقت از 
صندوق امانات بانک ملی، در یک ســطح نیســتند؛ تصریح 
کرد: ممکن اســت برخی از این افــرادِ در مظان اتهام قرار 
گرفته، مباشر یا معاون جرم باشند؛ ممکن است برخی افراد 
نسبت به فراری دادن یا مخفی کردن متهم یا متهمین نقش 
داشــته اند؛ همچنین امکان دارد عده ای نسبت به خرید یا 
نگهداری اموال مسروقه اقدام کرده باشند؛ علی ایحال اینطور 
نیست که همه افرادی که در این پرونده دستگیر شده اند و 
در مظان اتهام قرار گرفته اند مستقیماً در سرقت از صندوق 

امانات بانک حضور داشته اند.
رئیس قوه قضائیه با اشــاره به ســابقه دار بودن دو متهم 
پرونده مزبور، به دادســتان انتظامی قضات دســتور داد تا 
نســبت به بررســی همه جانبه و دقیق پرونده قبلی این دو 

متهم، اقدامات مقتضی را ترتیب دهد.
وی در این رابطه گفت:  برای دو متهم پرونده ســرقت از 
صندوق امانات بانک ملی، پیش تر به اتهام سرقت، در یکی از 
اســتان ها پرونده تشکیل شده بود و آنها سابقه دار بودند؛ لذا 
دادســتان انتظامی قضات باید این موضوع را بررسی دقیق 

کند که آیا در رســیدگی به آن پرونده، کوتاهی  و قصوری از 
ناحیه مرجع رسیدگی کننده صورت گرفته است؟ و اینکه آیا 
این دو متهم پرونده فعلی در پرونده سابق از ارفاقات قانونی 

بهره مند شده اند یا خیر؟ 
رئیس قوه قضائیه تاکید کرد: در رســیدگی به این قبیل 
پرونده ها باید بررسی شــود که آیا ما به عنوان قوه قضائیه، 
ضعفی داشته ایم یا خیر؟ سپس به بخش های دیگر بپردازیم 
و بررسی کنیم که آیا بانک و قسمت های دیگر در وقوع این 
قبیل ســرقت ها ضعف دارند یا خیر؟ ما باید اول از خودمان 

شروع کنیم.
رئیس قوه قضائیه در ادامه با اشاره به عضویت تعدادی از 
متهمان پرونده ســرقت از صندوق امانات بانک ملی در یک 
خانواده، به پژوهشگاه قوه قضائیه دستور داد تا این موضوع را 
مورد بررسی قرار دهد که چطور اعضای یک خانواده بصورت 
گروهی مرتکب جرمی می شوند؟ و چطور اگر از این خانواده 
افرادی پیش تر محکوم شــده اند، مجدداً آن افراد به ارتکاب 
جرم ادامه می دهند و بقیه افراد خانواده نیز با آنها همکاری 

می کنند؟
محسنی اژه ای در ادامه با اشاره به ضرورت توجه مسئولان 
ذیربط به بررســی دقیق، عملیاتی و فنی سرقت رخ داده از 
صندوق امانات یکی از شعب بانک ملی، اظهار داشت: اینکه 
افرادی چندین ساعت در بانک بودند و تعداد قابل توجهی از 
صندوق ها را با وسایل مخصوص شکاف دادند و اموالی را در 
روز روشن از بانک خارج کردند، سپس بعد ساعت ها مشخص 
شد سرقتی رخ داده، موضوعی است که از جهات و جنبه های 
گوناگون بویژه ضعف سیستم حفاظتی بانک، قابل تأمل است 

و باید نسبت به آن بررسی عملیاتی و فنی صورت گیرد.
وی افزود: در اذهان عده ای این ســؤالات وجود دارد که 
چنین ســرقتی نمی تواند کار دو یا سه فرد معمولی باشد و 
قطعاً این ســرقت نیاز به برنامه ریزی، طراحی و حضور افراد 
فنی و تیم پشــتیبان داشته اســت؛ لذا برای پیشگیری از 
رخ دادن اتفاقات مشــابه باید اقدامات همه جانبه و عاجلی 
صورت گیرد. رئیس قوه قضائیه مشــخصاً در این زمینه به 
ناصر ســراج معاون سیاســی خود دســتور داد تا نسبت به 
تشــکیل کارگروهی مشترک، متشکل از معاونت پیشگیری 
قوه قضائیه، دادگســتری، پژوهشگاه دستگاه قضایی، نیروی 
انتظامی، کارشناسان بانکی و بانک مرکزی و سایر بخش های 
ذیصلاح، اقدامات مقتضی را ترتیب دهد؛ تا بدین وسیله همه 
ابعاد ســرقت اخیر رخ داده، مورد بررسی و تجزیه و تحلیل 
جامع قرار گیرد و بدین طریق از تکرار حوادث اینچنینی که 

دارای عوارض مختلفی است، پیشگیری شود.

رئیس قوه  قضائیه:

همه ابعاد سرقت از بانک ملی مورد بررسی قرار گیرد

حشمت الله فلاحت پیشه سیاستمدار، تحلیلگر سیاسی، 
روزنامه نگار، اســتاد دانشــگاه علامه طباطبایی و نماینده 
دوره های هفتم، هشتم و دهم مجلس و از سال ۹۷ تا ۹۸ 
رئیس کمیســیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
شورای اســلامی در دوره دهم بوده است. او در باره برجام 
معتقد است که هر دو کشــور ایران و آمریکا و دیگر ذی 
نفعان، اولویت شــان، دیگر، حفظ و احیای برجام نیست. 
او قطعنامه اخیر شــورای حکام را زنگ هشــداری برای 
بازگشــت تحریم های جهانی ضدایرانــی می داند و تاکید 
دارد برای احیای برجام بایــد ذینفعان میز مذاکره یعنی 
روســیه، چین، و اروپا باید به حاشیه رانده شوند و ایران 
و امریکا، مذاکرات دو جانبه و بی واســطه برجامی را آغاز 

کنند.
گفت وگوی فلاحت پیشه با خبرآنلاین را بخوانید :

پیش بینی شــما از فرجام تلاش ها برای احیای 
برجام، بعد از ۴ ماه تعلیق چیست؟

نکته کلیدی، این اســت که برجــام نه برای ایران و نه 
برای آمریکا و نه برای ســایر طرف ها، دیگر، اولویت اصلی 
نیســت. ایران تلاش کرده سیاست اقتصادی بدون برجام 
را ادامه بدهد، به همین دلیل ســامان اقتصادی در کشور، 
اقتصاد توسعه ای نیســت، بلکه اقتصاد معیشتی است. از 
ایــن رو، دولت تلاش می کند با سیاســت های ریاضتی و 
راهکارهای حمایتی حداقلی، اقتصاد معیشت محور را در 

دستور کار قرار بدهد.
مدیریت اقتصادی کشــورها در ســه محــور صورت 
می گیرد: در قالب معیشــت یا امــور اجرایی. ۲- در قالب 
عمران و امور زیرساختی ۳- درقالب توسعه و امور مربوط 

به تولید و اشتغال.
سیاست های توسعه ای در کشور تا حد زیادی متوقف 
شــده اســت. دولت تســهیلاتی قابل توجه به این حوزه 
اختصاص نمی دهد. در حوزه عمران هم با شرایط حداقلی 
برای پیشــبرد طرح ها مواجه ایم، از این رو آنچه بر اساس 
اقتصاد بدون برجام تعریف می شود، اقتصاد معیشتی است. 
وقتی کشــور به دلیل تحریم ها بهره لازم را از اقتصاد بین 
الملل نمی برد، توســعه، عمران، تولید و اشــتغال و... هم 
خواسته و ناخواسته، از دستور کار سیاستگزاری و اجرایی 

فاصله می گیرد.
آمریــکا هم سیاســت احیای برجام جــای خود را به 
سیاســت مهــار ایران، تغییــر ریل داده اســت. هرچند، 
سیاســت های اعلامی از ســوی دولت احیای برجام بود 
ولــی ضربه اول به برجام را دولت بایدن وارد و تلاش کرد 
با سیاست فشــار حداکثری ترامپ کار خود را آغاز کند. 
همین رویکرد باعث شــد فرصت طلایی ابتدای اســتقرار 
بایدن از میان برود. البته آمریکایی ها در ادامه کوشــیدند، 
سیاســت های تشــویقی را از طریق تعدیل سیاست های 
ســختگیرانه ترامپ در دســتور کار خود قرار بدهند، اما 
دیگر، فرصت ها از دســت رفته بود. بنابراین، کاخ سفید، 
دوباره، از هدف گذاری احیای برجام به مســیر مهار ایران 

بازگشت.
همین تحول، زمینه سازتقویت لابی های ضد ایرانی در 
منطقه تقویت شــد و آنان نیز بــرای خود منافع برجامی 

تعریــف کردند. مــن قبلا مطرح کرده ام کــه ورود همه 
طرف های برجامی به غیر از آمریکا، حاصل سیاست ایران 
اســت. ابتدا طرف های دیگر به عنوان میانجی آمدند، ولی 
در عمل منافع برجامی برای خودشــان تعریف کردند. در 
راس این کشورها روســیه است. آقای اولیانوف که اکنون 
بابــت تاخیر در نهایی شــدن توافق برجــام، ابراز نگرانی 
می کنند، حتما به یاد می آورند که اولین مانع و ســرعت 
گیر را خود روسیه در برابر برجام قرار داد. درواقع، ایران و 
روسیه توافق نانوشته ای برای عدم توافق کردند و همچون 

گذشته، ایران تحت تاثیر مسکو قرار گرفت.
با تحــولات ماه های گذشــته، روس ها برنــده اصلی 
تعلیق برجام شــده اند. زیرا پس از جنگ اوکراین، ایران 
می توانســت با قدرت وارد بازار انرژی شود و حتی بخشی 
از بازارهای صادراتی انرژی روسیه را بدست آورد اما تهران 
مبادرت به این کار نکــرد و در روندی معکوس، روس ها، 
یکی از کشــورهایی بودند که جایگزیــن انرژی صادراتی 
ایران در بازارهای جهانی شــدند. با این تحولات، روسیه 
برنده اصلی تعلیق برجام است، ایران بازنده اصلی و بازنده 
دوم آمریکا است و در رتبه های بعدی، کشورهایی هستند 

که تلاش می کنند برای خود منافعی را تعریف کنند.
عکس العمل ایران به قطعنامه اخیر شورای حکام 
قطعنامــه، را چگونه ارزیابی می کنیــد. تاثیر این 
قطعنامه بر تحــولات آینده مذاکرات احیای برجام 

چیست؟
تجربه نشــان داد این دســت از قطعنامه هــا نه تنها 
کاغذپاره نیســتند و می تواند ایران را به سمت انزوا سوق 
دهد. همه کسانی که تحریم ها را کاغذپاره نامیدند، بعدها 
اقرار کردند مواضع شــان بسیار شعاری بوده است. اکنون 
هم پرونده ایران در درگاه یا لبه پرتگاه بازگشــت به فصل 
هفتم منشــور ملل متحد قرار گرفته اســت. و اگر زمانی 
شــورای حکام تصمیم بگیرد، قطعنامه ای با ضمانت اجرا 
صادر کند، این می تواند پرونده ایران را دوباره در شــورای 
امنیت ســازمان ملل متحد باز کند، مشــابه سال ۲۰۰۶ 
میلادی، که بعــد از آن قطعنامه های تحریمی علیه ایران 
شــکل گرفت. اگر چنین تحولــی رخ دهد، ایران به نقطه 
اول باز می گردد و بســیاری از دستاوردهایی که با برجام 
به دســت آمده بــود از میان مــی رود و در نهایت اجماع 
جدیدی علیه ایران شکل می گیرد. تجربه نشان داد ایران 
می توانســت سرنوشــت خودش را به عنوان طرف اصلی 
میزمذاکــره برجام مشــخص کند، اما سرنوشــتش را به 
لابی های قدرت ها یعنی چین و روســیه ســپرد و تا آن ها 
با دیگر کشــورهای اروپایی در لابی ها بر سر صدور یا عدم 
صدور قطعنامه شورای امنیت علیه ایران به امتیازات لازم 

برسند.
اگر پرونده ایران به شــورای امنیت برود موضع 

روسیه و چین چه خواهد بود؟
ببینید، روســیه و چین قادرند، هژمونــی بین المللی 
ایجــاد کنند اما رقابت آنان با دیگر کشــورهای غربی در 
ســطح کلان نظم دهی به فضای جهانی اســت و بارها با 
چنیــن رویکردی با امتیازاتی کــه گرفتند، علیه ایران در 
شــورای امنیت رای موافق داده انــد. از این منظر، رفتار 

روســیه و چین قابل پیش بینی نیست. اگر ایران به سوی 
تولید بمب برود روســیه و چین از حالا دو بازی را به ضرر 
ایران انجام می دهند. در بازی نخســت، زمانی که دبیرکل 
آژانس با اسرائیل مذاکره و اســناد ادعایی آژانس را علیه 
ایران مطرح می کند به این معنی است که اوضاع به شدت 
ناعادلانه تر و ظالمانه تر از هر زمان دیگری اســت. از این 
منظر، روس ها و چینی ها با کسب امتیاز از غرب و آمریکا 
تلاش می کنند، مانع اقدام احتمالی ایران در ساخت بمب 
اتمی شوند. ثانیا زمانی که روسیه هم به باشگاه کشورهای 
تحریم شده وارد شد، انتظار این بود روسیه خود در راس 
کشــورهای تحریمی بلوک تحریمی ها را شکل دهد. ولی 
مشاهده کردیم روســیه به عنوان قلدر باشگاه تحریمی ها 
عمل کرد، تخفیف های بیشتری را برای فروش محصولات 
نفتی اش اختصاص داد، و بازار کشــورهایی مثل ایران را 
ربــود و هزینه تحریم را برای ایــران افزایش داد. تا جایی 
که تا قبل از ورود روســیه به بازار تحریم ها، ایران روزانه 
حداقل ۱۰۰۰ میلیارد تومان تکرار می کنم روزانه حداقل 
۱۰۰۰ میلیــارد تومــان به نــرخ دلار آزاد بــرای فروش 
محصولاتش تخفیف تحریمی می داد. با ورود روســیه به 
بــازار تحریم ها حتما نرخ رســمی این تخفیف ها بیشــتر 
شــده است. در صورتی که ایران و روسیه می توانستند در 
راس بلوک تحریم قرار بگیرند و به طور همزمان مقاومت 

اساسی را شکل بدهند.
در شرایط کنونی،چه راه حلی برای برون رفت از 

بن بست برجام متصور هستید؟
اگر سازوکار سیاســی برای احیای برجام فراهم بشود 
باید این ســازوکار منتهی به مذاکرات مســتقیم ایران و 
آمریکا بشود زیرا ایران و آمریکا نمایندگان کنونی شرایط 

برجامی هستند.
احیای برجام از طریق واســطه ها ممکن نیســت چون 
همه واســطه ها از تعلیق برجام ســود می برند. ضمن این 
که در متن اصلی یعنی تعهــدات ایران و تعهدات آمریکا 
در عمل دو طرف بر ســر مسایل کلیدی به توافق رسیده 

بودند، دلیلی ندارد که این توافق به خاطر منافع کشورهای 
دیگر از بین برود. بنابراین من معتقدم در چنین شرایطی 
ایــران و آمریکا باید برجام را به بخشــی از اختلافات دو 
جانبه تبدیــل کنند. و ســازوکاری دوجانبه برای احیای 

برجام شکل بگیرد.
چشم انداز آینده از نظر شما چیست؟

تا تبدیل شــدن موضوع هســته ای ایران به یک جنگ 
سرد هسته ای فاصله زیادی نداریم.

علت آن ورود یک عامل آشــوب ســاز به نام اسرائیل 
اســت. از زمانی که اسرائیلی ها وارد چالش هسته ای شده 
اند و از هــر امکانی برای ضربه زدن به برنامه هســته ای 
ایران و منافع منطقه ای آن اســتفاده می کنند، ایران روز 
به روز جنگ ســرد با اسرائیل را بیشــتر تجربه می کند. 
بنابراین طرفداران تولید بمب هسته ای در ایران روز به روز 
موضع شان در حال تقویت است به نحوی که حتی نوعی 
حقانیت القایی هم پشــت مواضع تل آویو در حال شکل 
گیری است. بایدن تلاش کرد از زمان حمله صهیونیست ها 
به یکی از ســایت های ایران در کرج از آسیب زایی بیشتر 
اسرائیل، جلوگیری کند. چون بعد از این حمله، بلافاصله 
ایران ســوخت ۶۰ درصد را تولید کرد. اگر اسراییل آتش 
بازی جدیــدی را صورت بدهد، قطعا ایــران وارد مرحله 
تولید ســوخت ۹۰ درصد می شــود که این حرکت، فارغ 
از هرگونه موضع گیری جهانی، همراهی و پشتوانه داخلی 

نیرومندی خواهد داشت
باتوجــه به این نکات، تاکیــد دارم، فقط یک راه برای 
احیای برجام وجود دارد و آن هم این است که دوروبر این 

میز شلوغ خلوت بشود. 
چه بازیگران آســیب ســازی مانند رژیم صهیونیستی 
و چه بازیگران منفعت طلبی مانند روســیه و کشــورهای 
اروپایــی باید از میز مذاکره دور بشــوند و ایران و آمریکا 
بخشی از اختلافات خودشان را حل و برجام را احیا کنند، 
وگرنه، شــاید ما به زودی شــاهد نابودی برجام برجام و 

جنگ سرد جدیدی خواهیم بود.

سخنگوی ســپاه از قدردانی سرلشکر سلامی نسبت به 
اقدام قرارگاه خاتم الانبیا )ص( و شــرکت صدرا در ساخت 
نفتکش » افرا ماکس ۲ » خبر داد و تاکید کرد: این دستاورد 
بزرگ نشــان داد تحریم های دشمن تاثیری در اراده ایرانی 

برای دستیابی به قله های پیشرفت و تعالی کشور ندارد.
به گزارش ایســنا به نقل از ســپاه نیوز ؛ در پی تکمیل 
عملیات ساخت کشتی نفتکش اقیانوس پیمای »افرا ماکس 
۲« توســط قرارگاه ســازندگی خاتم الانبیا)ص( و شرکت 
صنعتی دریایی ایران )صدرا( و تحویل آن به کشــور ونزوئلا 
سردار سرتیپ دوم پاسدار رمضان شریف سخنگو و مسئول 
روابط عمومی کل ســپاه، گفت: خدای بزرگ را شاکریم که 
در ایام ولادت حضرت ثامن الحجج علی بن موســی الرضا 

علیه السلام برگ زرین دیگری بر صحیفه افتخار آفرینی های 
سپاه پاسداران انقلاب اسلامی، برای کشور و ملت عزیز ایران 
افزوده شد و با تکمیل عملیات ساخت دومین کشتی نفتکش 
اقیانوس پیمای افرا ماکس ۲ و تحویل آن به کشــور ونزوئلا 

موجبات مسرت و مباهات هموطنان عزیزمان فراهم آمد.
 وی افزود : این دســتاورد و موفقیت بزرگ نشــان داد 
که توطئه جنگ اقتصادی و فتنه تحریم و فشار حداکثری 
دشمنان تاثیری در عزم و اراده فرزندان ملت ایران در سپاه 
پاسداران انقلاب اســلامی و قرارگاه سازندگی خاتم الانبیا 
)ص( نداشته اســت و امروز جهان به ویژه دشمنان حسود 
و خبیث نظاره گر جلوه های اقتدار و حضور دانش و فناوری 

ایرانی در اقصی نقاط عالم هستند.

 سردار شریف با اشــاره به اینکه شرکت صدرا و قرارگاه 
ســازندگی خاتم الانبیا )ص( با مدیریت جهادی و انقلابی 
و تکیــه بر توانمندی هــای بومی دســتاورد جدید خود را 
نویدبخش تحول راهبردی در صنعت کشتی سازی و عرضه 
آن به کشورهای دیگر قرار داده اند، گفت: سرلشکر حسین 
ســلامی فرمانده کل ســپاه در پیامی به فرمانــده قرارگاه 
سازندگی خاتم الانبیا)ص( ساخت نفتکش اقیانوس پیمای 
افراماکس۲ را دســتاوردی بزرگ و محصــول اراده ایرانی 
در جنــگ اقتصادی و تحریمی دشــمنان توصیف کردند و 
با قدردانی از همت و مجاهــدت متخصصین قرارگاه خاتم 
الانبیا )ص( و شــرکت صدرا، برادامــه روند افتخار آفرینی 
سپاه برای پاسخ به نیازهای مردم و کشور به ویژه در شرایط 

فشار حداکثری دشمنان تاکید و تلاش مضاعف برای تحقق 
قراردادهای ساخت کشتی های دیگر را خواستار شدند.

سخنگوی ســپاه در پایان تصریح کرد: ســپاه همراه با 
ارتقای توان نظامــی و بازدارندگی مقابل تهدیدات فراروی 
ایران اســلامی، در ســایر عرصه های مورد نیاز کشــور با 
درخواست دولت محترم، عهده دار اجرای پروژه های مختلف 
در حوزه های گوناگون از جمله بخش های عمرانی و صنعتی 
است که به یاری خداوند لحظه ای از تلاش و همت در این 

راستا دریغ نخواهد کرد.
گفتنی اســت؛ نفتکش اقیانوس پیمای افراماکس ۲  با 
۲۵۰ متر طول، ۴۴ متر عرض و ۲۱ متر ارتفاع قابلیت حمل 

۸۰۰ هزار بشکه نفت را دارد.   

فلاحت پیشه: 

تجربه نشان داده، قطعنامه شورای حکام،»ورق پاره« نیست

توسط فرمانده کل سپاه صورت گرفت

قدردانی از ساخت نفتکش اقیانوس پیمای »افرا ماکس 2«

رئیس جمهور: 
بخش های اجرایی با تمام توان برای تقویت منزلت 

نخبگان بکوشند
رئیس جمهور با تاکید بر اهمیت بهره گیری از توان کارشناســی نخبگان 
و دانشــگاهیان در نظام حکمرانی، تصریح کرد: مهم اســت ســازوکارهای 
کارآمدی برای شــکل گیری یک رابطه موثر میــان دولت و نهاد علم فراهم 
شود تا بتوانیم کاملا مسئله محور از توان علمی مراکز دانشگاهی و نخبگانی 

بهره ببریم.
به گزارش ایســنا، جمعی از روســای دانشگاه های کشــور و تعدادی از 
مسئولان اجرایی در نشســتی به ریاست آیت الله دکتر سیدابراهیم رئیسی، 
راهکارهای بهره گیری حداکثری از ظرفیت نخبگان را مورد بحث و بررسی 

قرار دادند.
در این نشســت مقرر شــد کارگروهــی با محوریت مرکز بررســی های 
اســتراتژیک ریاست جمهوری تشــکیل شود تا با مشــارکت دانشگاهیان 
و مقامات اجرایی، روش های مناســب عملی و ســریع الوصول اجرایی برای 
بهره منــدی بهتر از توان علمی و تحقیقاتی دانشــگاه ها در دولت را ارائه و 

تحقق آنها را پیگیری کنند.
رئیس جمهور در این جلســه با تاکید بــر اهمیت جذب و بهره گیری از 
توان کارشناسی و علمی نخبگان و دانشگاهیان در نظام حکمرانی، طراحی 
ســازوکارهایی برای تسهیل و تحکیم ارتباط دولت با شبکه نخبگانی کشور 
را ضروری خواند و گفت: این مهم اســت که ســازوکارهای کارآمدی برای 
شــکل گیری یک رابطه موثر میان دولت و نهاد علم فراهم شــود تا بتوانیم 
کاملا کاربردی و مســئله محور از توان علمی و پژوهشی مراکز دانشگاهی و 

نخبگانی بهره ببریم.
وی با تاکید بر ضرورت تکریم جایگاه نخبگان و دانشــگاهیان و توجه به 
دغدغه های آنها خصوصا در حوزه معیشــت، افزود: چنانچه ضعف و کاستی 
قانونی در مســیر برطرف کردن دغدغه های نخبگان کشور وجود دارد باید 
از طریق تدوین لایحه و تقدیم آن به مجلس شورای اسلامی پیگیری شود.
رئیســی همچنین با تاکید بر اهمیت حفــظ منزلت و کرامت نخبگان و 
دانشــگاهیان و لزوم توجه به معیشت آنان اظهار داشت: بخش های اجرایی 
مرتبط حتما باید در این زمینه بکوشند و در راستای حفظ و تقویت جایگاه 

و منزلت و کرامت نخبگان گام بردارند.
رئیــس جمهور گفت: نخبگان، فرهیختــگان و اعضای هیات علمی باید 
بــدون دغدعه معیشــت و تامین زندگی، به ایفای نقــش مهم خود در امر 

آموزش و تربیت نیروهای متخصص و متعهد و کارآمد بپردازند.
در این جلســه شــماری از روســای دانشــگاه ها ضمن طرح دغدغه ها، 
نگرانی ها و چالش های موجود در اســتفاده و بکارگیری ظرفیت های مراکز 
علمی، آمادگی دانشــگاه ها و اعضای هیات های علمی را برای مشارکت در 
حل مسائل و کمک به تامین نیازهای کشور در عرصه های علمی و پژوهشی 

و فناوری اعلام کردند.

نماینده مردم بستان آباد:
با زور اسلحه نمی توان 

مردم را به رعایتحجاب واداشت
نماینده مردم بســتان آباد در مجلس در مورد اســتفاده از سلاح توسط 
ماموریــن نیروی انتظامی در بحث امر به معروف و نهی از منکر، گفت: بعید 
می دانــم در قانون ماده ای در مورد اســتفاده ضابط در بحث امر به معروف 
و نهی از منکر از اســلحه وجود داشته باشــد. طرحی در کمیسیون امنیت 
ملی و سیاســت خارجی مجلس در مورد چگونگی استفاده از سلاح در حال 
بررسی است که امیدواریم در این طرح خلاها و نقاط ضعف برطرف شود.ما 
معتقدیم اســتفاده از سلاح باید ضوابط خاص خودش را داشته باشد و برای 

هر مسئله ای نباید از سلاح استفاده کرد.
غلامرضا نوری قزلچه با اشــاره به حادثه تیراندازی گشت ارشاد در پارک 
پردیســان به »عصر ایران« گفت: اصولا نمی شود با زور اسلحه با یک مسئله 
فرهنگی و اعتقادی برخورد کرد. نمی توان با زور اســلحه مردم را نسبت به 

مسئله ای ترغیب یا منع کرد ما باید به دنبال اصلاح روش هایمان باشیم.
وی افزود: باید آســیب شناسی داشته باشیم که چرا افراد رعایت حجاب 
نمی کنند. مسئله این نیست که یک مورد باشد بلکه جامعه از این موارد پر 
شده است باید اینها را ریشه یابی کنیم که علت و دلیل چیست و چرا مردم 
این واکنش ها را نشان می دهند نمی توانیم بگویم جلوی چشم ما این کار را 
نکنید ولی پشــت سر هر کاری انجام دهید با این روش ها نمی شود فرهنگ 

عمومی درست کرد و تمدن سازی کرد.
وی تاکید کرد: اینگونه برخوردها در شــان زنان ما نیست و بازتاب های 
بســیار بدی در جامعه دارد، این رفتارها اثرات بســیار مخربی دارد و قابل 

توجیه نیست. با این برخورد ها نمی شود برای مردم دین درست کرد .
وی گفت: رعایت اخلاق و حجاب درســت اســت اما اینهــا راه و روش 
خودش را دارد، با تفنگ و اســلحه و باتوم و زد و خورد نمی شــود اینها را 
درست کرد، شاید در کشور افغانستان برای امر به معروف از سلاح استفاده 

کنند اما در کشور ما چنین چیزی نباید اتفاق بیفتد .
نــوری قزلچه تاکید کرد: به این منوال جلو برویم آخر ســر مثل طالبان 
می شــویم این نوع رفتارها نهایتا به آنجا منتهی می شود درست است که ما 
خیلی با آنها فاصله داریم ولی جهت گیری مان در مورد مســائل زنان و یا 
در تمامی مســائل فرهنگ و اخلاقی عمومی درست نیست و نواقصی داریم 

و باید اصلاح شود.

سخنگوی شورای نگهبان:
»طرح شفافیت« به مجلس برگردانده شد 

سخنگوی شــورای نگهبان خبر داد که »طرح دو فوریتی شفافیت قوای 
سه گانه، دستگاه های اجرایی و سایر نهادها« به مجلس برگردانده شد.

به گزارش ایســنا، هادی طحان نظیف در نشست خبری خود با موضوع 
نتیجه بررسی »طرح دو فوریتی شفافیت قوای سه گانه، دستگاه های اجرایی 
و ســایر نهادها« گفت: این طرح، در جلســات شورای نگهبان مورد بررسی 
قرار گرفت و براســاس این بررسی ها نســبت به برخی مواد آن اشکالات و 
ابهاماتی وجود داشــت و جهت اصلاح به مجلس شورای اسلامی بازگردانده 
می شــود. البته این ایرادات در جهت مشمولین و سازوکار اجرایی آن است 

نه اصل شفافیت.
وی در تشــریح اشــکالات طرح گفت: در ماده ۱ که در مورد مشمولین 
طرح اســت چند اشــکال یا ابهام وجود دارد که یکی از موارد آن در مورد 
نحوه نگارش ماده و تکرار مشــمولین به نام های مختلف است. در بند ۱-۲ 
این ماده نیز اسامی برخی صندوق ها دقیق ذکر نشده، مثلا صندوق عشایری 

نداریم.
ســخنگوی شــورای نگهبان ادامه داد: در ماده ۲ که در مورد شــفافیت 
دســتگاه ها صحبت شده نیز ابهاماتی داشــتیم. هم چنین در ماده ۱ برخی 
مشمولین دســتگاه های خصوصی هستند که الزام شرکت های خصوصی به 
شــفافیت مغایر قانون اساسی است. در شورای نگهبان خط قرمزمان جایی 

است که حقوق مردم تضمین نشده باشد.
طحان نظیف بیان کرد:  نسبت به انتشار آرای قطعی دادگاه های انقلاب 
که در این طرح شــفاف شــده است بحثی در شــورای نگهبان داشتیم که 
انتشــار بعضی رای ها ممکن اســت منافی عفت باشــد و افــکار عمومی را 

جریحه دار کند به همین دلیل ایرادی گرفته شد.
در مورد ماده ۳ که در مورد شــفافیت فرایند تصمیم گیری مثل شفافیت 
آرا و مشروح مذاکرات است حکمی راجع به مجمع تشخیص مصلحت نظام 
داریم که طبق قانون، مقررات مجمع را باید خود مجمع تعیین کند و از این 
بابت مغایر با قانون اساسی اســت. هم چنین باید مواردی که جنبه امنیتی 

دارد نیز در نظر گرفت.
وی در پایــان گفت: ما در بحث شــفافیت اطلاعــات نهادها هم اکنون 
قوانینی داریم که نســبت این مصوبه با قوانین موجود مورد ســوال و محل 
ابهام بود چه بســا که این قوانین حتی متن دقیق تری دارند و شمول آن ها 

دقیق تر ذکر شده است. 
علاوه بر این، تذکراتی نیز نســبت به این مصوبه وجود داشــت به عنوان 
مثــال عناوین برخی صندوق ها باید دقیق تر ذکر شــود و تذکرات دیگر که 
به شــکل مفصل به مجلس منعکس می شود. هم چنین حسب اعلام هیات 
عالی نظارت بر سیاســت های کلی نظام، این هیات نیز بخش هایی از مصوبه 
را مغایر با سیاست های کلی می داند که ما ایرادات خود و هیات را به مجلس 

اعلام می کنیم.

اخبار کوتاه


